
"Este absolut necesarã o
corelare a finanþãrilor
europene, pentru generarea
unui impact în teritoriu"

(Interviu cu Vasile Asandei, directorul general al ADR Nord-Est)

Reporter: Cu ce rezultate a fi-
nalizat Agenþia anul trecut ºi ce
diferenþe aþi înregistrat faþã de
rezultatele din anul precedent?

Vasile Asandei: Dacã vorbim
despre rezultate în cifre, în 2023
atenþia noastrã era îndreptatã
spre elaborarea ghidurilor de fi-
nanþare, pentru ca în 2024 toatã
munca noastrã sã se transpunã
în nu mai puþin de 633 de pro-

iecte depuse, în valoare totalã
de 538 de milioane de euro, cu o
asistenþã financiarã nerambur-
sabilã de 340 milioane euro.

Dacã discutãm despre altfel de
rezultate, la fel de bune, pot sã
spun cã 2024 a fost un an provo-
cator, care ne-a adus împliniri
pe mai multe planuri ºi aici voi
aminti doar câteva.

Anul trecut, ADR Nord-Est a

devenit membru fondator al
Asociaþiei ROStartup Ecosistem,
alãturi de alþi 14 membri, asocia-
þie ce îºi propune sã aducã
împreunã organizaþii din ecosis-
temul naþional de startup cu
scopul alinierii strategice, efi-
cientizãrii comunicãrii ºi amplifi-
cãrii impactului prin sinergiile
create. Ne dorim sã sprijinim
ecosistemul de startup din Rom-

ânia, iar asociaþia asta face -
aduce valoare adãugatã prin
potenþarea impactului, lobby
pentru un cadru legislativ favo-
rabil ºi promovarea internaþio-
nalizãrii, contribuind astfel la
crearea unor premise de dezvol-
tare favorabile startup-urilor.

Suntem implicaþi activ în bo-
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Anul acesta este unul cu foarte multe resurse din fonduri europene,
atât pentru mediul public, cât ºi pentru cel privat, subliniazã Vasile
Asandei, directorul general al ADR Nord-Est.
Acesta ne-a transmis, în cadrul unui interviu: "Preocuparea noa-
strã este aceea de a stimula actorii regionali sã le folosescã cu

înþelepciune, þinând cont atât de contextul macroeconomic de-
spre care vorbiþi, dar mai ales de o viziune de dezvoltare pe termen
mediu ºi lung. La nivel naþional, de asemenea, este absolut nece-
sarã o corelare a acestor finanþãri, pentru a genera impact în
teritoriu".

(continuare în pagina 33)
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ard-ul unor reþele europene cu
sediul în Bruxelles, precum
EURADA (Asociaþia Europeanã a
Agenþiilor de Dezvoltare Regio-
nalã), ERRIN (Reþeaua de Inovare
ºi Cercetare a Regiunilor Euro-
pene) sau Iniþiativa Vanguard.
Suntem promotori sau partene-
ri, alãturi de organizaþii similare
din România ºi alte þãri europe-
ne, în proiecte naþionale ºi inter-
naþionale cu impact asupra sec-
toarelor dezvoltãrii regionale
care vizeazã creºterea competi-
tivitãþii României ºi Europei la
nivel global.

În cadrul Interreg am câºtigat,
la finalul anului trecut, ºase pro-
iecte importante, ce reflectã o
strategie complexã de dezvolta-
re regionalã, axatã pe digitaliza-
re, sustenabilitate, mobilitate in-
teligentã ºi inovare. Aceste ini-
þiative abordeazã provocãri ac-
tuale, cum ar fi securitatea ci-
berneticã ºi rezilienþa digitalã,
tranziþia cãtre o economie circu-
larã, mobilitatea durabilã ºi in-
termodalitatea ºi optimizarea
fondurilor pentru inovare, dar ºi
implementarea tehnologiilor in-
teligente în sãnãtate, grija pen-
tru patrimoniu în ariile naturale
protejate ºi dezvoltarea ruralã
prin inovare ºi cooperare tran-
snaþionalã.

Tot anul trecut, am avut onoa-
rea sã fiu numit preºedinte al
Asociaþiei Agenþiilor pentru

Dezvoltare Regionalã din Rom-
ânia - ROREG, organizaþie care
reuneºte toate cele 8 agenþii de
dezvoltare regionalã din þarã.
Prin ROREG, ADR-urile din Rom-
ânia acþioneazã ca parteneri
strategici pentru Ministerul
Investiþiilor ºi Proiectelor Euro-
pene ºi Comisia Europeanã,
consolidând capacitatea admi-
nistrativã ºi eficienþa utilizãrii
fondurilor europene.

Reporter: Cum vã afecteazã si-
tuaþia macroeconomicã dificilã
prin care trecem, dar ºi contex-
tul politic pe care-l traversãm?
Se simt toate acestea în deciziile
potenþialilor beneficiari de fon-
duri europene?

Vasile Asandei: România tra-
verseazã o perioadã de incerti-
tudine economicã ºi politicã,
însã în ultimii ani am înþeles cã
perioadele fãrã crize, schimbãri
sau provocãri sunt o iluzie. De
aceea cred cã acum, mai mult ca
oricând, este nevoie sã ne con-
centrãm pe a fi rezilienþi, inova-
tivi, capabili sã valorificãm opor-
tunitãþi, chiar ºi în condiþii grele
de piaþã. Aceastã perioadã ar
trebui privitã nu doar ca o pro-
vocare, ci ºi ca o ºansã de evolu-
þie.

Anul 2025 este un an cu foarte
multe resurse din fonduri euro-
pene, atât pentru mediul public,
cât ºi pentru mediul privat. Pre-
ocuparea noastrã este aceea de
a stimula actorii regionali sã le
fo lo s es c ã c u în þe lepc iun e,

þinând cont atât de contextul
macroeconomic despre care
vorbiþi, dar mai ales de o viziune
de dezvoltare pe termen mediu
ºi lung. La nivel naþional, de ase-
menea, este absolut necesarã o
corelare a acestor finanþãri, pen-
tru a genera impact în teritoriu.

Reporter: Ce proiecte au fost
depuse pentru atragerea de
fonduri din bugetul 2021-2027?

Vasile Asandei: Anul trecut
am lansat 8 apeluri în valoare
totalã de 530 milioane euro. Trei
dintre acestea au fost dedicate
mediului privat, iar cinci mediu-
lui public. Astfel, dacã este sã
menþionãm proiectele depuse
la nivelul lunii februarie, acestea
sunt:

- În cadrul Prioritãþii 1- O re-
giune mai competitivã, mai ino-
vativã - s-au depus patru proiec-
te pentru Apelul Infrastructuri
CDI, ºase proiecte pentru Apelul
Vinnovate ºi 37 de proiecte pen-
tru Apelul Proiecte de CDI ºi
Investiþii în IMM;

- În cadrul Prioritãþii 3 - O re-
giune durabilã, prietenoasã cu
mediul - 5 proiecte pentru efi-
cienþã energeticã clãdiri publi-
ce;

- Prioritatea 4 - O regiune cu
o mobilitate urbanã durabilã - 5
proiecte;

- Prioritatea 5 - O regiune ac-
cesibilã - 4 proiecte;

- Prioritatea 6 - O regiune
educatã - 35 de proiecte depuse
pentru dezvoltarea infrastructu-

rii educaþionale.
Pe lângã acestea, am mai avut

lansate anul trecut ºi cinci ape-
luri dedicate proiectelor etapi-
zate din programul anterior,
POR 2014-2020. Aici s-au depus
71 de proiecte în valoare totalã
de 166,53 milioane euro.

Reporter: Ce proiecte se aflã
în aprobare/derulare în regiu-
ne?

Vasile Asandei: Avem câteva
proiecte cu valori mari în imple-
mentare ºi cu rezultate aºtepta-
te foarte ambiþioase, în benefi-
ciul comunitãþilor locale: Muni-
cipiul Suceava implementeazã
extinderea sistemului de tran-
sport public ecologic metropoli-
tan, un proiect în valoare totalã
de 15,4 milioane euro. Pentru
accesibil izarea regiunii din
punct de vedere rutier ºi cone-
xiunea la reþeaua TEN-T, avem,
de asemenea, în implementare
trei mari proiecte: Modernizarea
infrastructurii rutiere de drum
judeþean DJ 282 dintre localitã-
þile: Hãneºti, Vlãsineºti, Sãveni,
Drãguºeni, Coþuºca, Rãdãuþi
Prut cu conectivitate directã la
Vama transnaþionalã Rãdãu-
þi-Prut cu Republica Moldova,
un proiect în valoare totalã de
68 milioane euro, unde benefi-
ciar este Judeþul Botoºani. Al
doilea proiect este înfiinþarea
centurii uºoare de ocolire a Mu-
nicipiului Iaºi, în valoare totalã
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de 83,5 milioane euro, iar al trei-
lea este Axa rutierã strategicã
Sud-Vest a judeþului Vaslui, în
valoare totalã de 91,5 milioane
euro. De asemenea, mai avem
trei proiecte de modernizare, re-
abilitare ºi echipare infrastruc-
turã educaþionalã în trei unitãþi
de învãþãmânt din Municipiul
Suceava, în valoare totalã de 7,3
milioane euro.

Beneficiarii privaþi au în imple-
mentare 553 de proiecte în do-
meniul digitalizãrii ºi pentru
modernizarea microîntreprin-
derilor, în valoare totalã de
91,56 milioane euro.

Reporter: În ce proporþie se
adreseazã acestea segmentului
smart?

Vasile Asandei: Pentru cerce-
tare, inovare ºi competitivitate
avem alocatã o sumã destul de
mare, de 380 milioane de euro,
sumã care credem cã va stimula
dezvoltarea economicã a regiu-
nii. În 2024 am lansat, în cadrul
Programului Regional Nord-Est
2021-2027, trei apeluri ce sunt

destinate susþinerii inovãrii ºi
dez v o ltãr i i teh n o lo gi c e î n
IMM-uri, organizaþii de cerceta-
re ºi dezvoltare (CDI) ºi iniþiative
i n ter r egi o n ale . S p r i j i n i m
IMM-urile care dezvoltã noi pro-
duse ºi procese inovatoare, cu
accent pe specializarea inteli-
gentã. Finanþãm prin Apelul
VInnovate, în cadrul Iniþiativei
Vanguard, proiecte interregio-
nale de inovare ºi facilitãm astfel
accesul la resurse ºi expertizã
tehnologicã prin parteneriate
transfrontaliere. În curând, vom
lansa un alt apel, Proof of Con-
cept, cu o alocare de ºase milio-
ane de euro, prin care sprijinim
IMM-urile în testarea, validarea
ºi demonstrarea fezabilitãþii
unor idei inovatoare înainte de
a fi implementate la scarã largã.

Reporter: Care este valoarea
fondurilor UE atrase în 2024 prin
Agenþia pe care o reprezentaþi?

Vasile Asandei: Dacã ne refe-
rim la contracte semnate în
2024, (inclusiv pentru apeluri
lansate în 2023), au fost semna-
te 562 de contracte în valoare
totalã de 358 milioane euro, cu

o asistenþã financiarã neram-
bursabilã de 224 milioane euro.
Plãþile efective fãcute cãtre be-
neficiari sunt de aproximativ 68
milioane euro.

Reporter: Ce consideraþi cã ar
trebui schimbat în ceea ce înse-
amnã legislaþie, birocraþie, pre-
dictibilitate fiscalã, în domeniul
pe care îl reprezentaþi?

Vasile Asandei: Unul dintre
principalele aspecte care nece-
sitã îmbunãtãþire este predicti-
bilitatea bugetarã. Anul acesta,
bugetul a fost aprobat foarte
târziu, în februarie, ceea ce au-
tomat genereazã întârzieri în to-
ate sectoarele de activitate. Lip-
sa unei planificãri clare ºi a unor
termene previzibile îngreunea-
zã atât activitatea noastrã, cât ºi
pe cea a beneficiarilor. Ne dorim
sã nu mai fie situaþii de acest
gen.

Apoi, o altã problemã cu care
ne confruntãm þine de digitali-
zarea instituþiilor statului ºi de
interconectarea datelor. Ne do-
rim sã nu mai solicitãm date be-
neficiarilor noºtri, date care ar
putea fi obþinute foarte uºor cu

un simplu click. O administraþie
modernã ºi eficientã trebuie sã
ofere soluþii digitale rapide,
transparente ºi accesibile pen-
tru toatã lumea. Simplificarea
procedurilor ºi reducerea biro-
craþiei prin digitalizare ar însem-
na mai puþin timp pierdut ºi un
impact pozitiv asupra dezvoltã-
rii regionale.

Nu în ultimul rând, trebuie pus
un accent mai mare pe dezvol-
tarea capacitãþii administrative
în rândul angajaþilor din institu-
þiile publice pe care le reprezin-
tã. Este nevoie de formare ºi de
sprijin continuu. O capacitate
administrativã crescutã ar duce
la o utilizare mai eficientã a re-
surselor ºi la o implementare
mai rapidã a proiectelor de dez-
voltare regionalã.

Reporter: Mulþumesc!
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